

Population: 3.39 million
Stadium: Olympiastadion
Project: Reconstruction
Investment: 242 million Euro

Gross Capacity: 74,220
Total Seating Capacity: 66,021 (*)
Purchasable Ticket Capacity ()**

- Group stage: 56,358
- Quarter-finals: 56,316
- Final: 55,562

The Berlin Olympic Stadium has hosted its fair share of momentous, epoch-making events, but 9 July 2006 is destined to eclipse everything that has gone before. A global audience of well over a billion is set to follow the 2006 FIFA World Cup Final live on TV.

American sprinter Jesse Owens won four gold medals here at the 1936 Olympic Games. Today, one of the avenues leading to the ground and a VIP lounge bear the great runner's name. The stadium has staged the German Cup Final since 1985.

Reconstruction at a cost of €242m began in the summer of 2000. A spectacular gala opening ceremony including an appearance by world-renowned star P!NK took place on 31 July 2004. Hertha BSC Berlin contested the first match at the facelifted arena against Besiktas Istanbul on 1 August. The following month, FIFA World Cup holders Brazil met Germany in the inaugural international.

Reconstruction had to be carried out with the greatest of care due to the listed status of the structure, originally designed by architect Werner March and built between 1934-36 for around 42 million Reichsmark.

The new stadium incorporates VIP and Sky executive boxes, Business Seats, a Hertha BSC megastore, underground warm-up facility (including a 110m running track and long-jump pit) and an underground car park. The rebuilding project was primarily aimed at optimising functionality and spectator comfort. For example, practically all the 74,200 seats are covered, whereas previously only 27,000 seats were protected from the elements.

5,000 dimmable fluorescent lamps, an ultra-modern PA system and dazzle-free floodlighting provided by a single brilliant band along the front edge of the roof permit a wide variety of exciting atmospheric effects.

The new roof, a vast oval interrupted as before by the listed Marathon Gate, provides a delicate contrast to the robust muscularity of the historic tectonics. The lightweight cantilever construction is borne by an intricate web of 20 beam supports ranging over the gallery, and 132 steel pillars. The roof is literally the crowning glory of a harmonious solution incorporating past, present and future.

Financing:

€196m from the federal government, €46m loan to the Olympiastadion Asset Holding Company mbH, guaranteed by the state of Berlin.

Bevölkerung: 3,39 million
Stadion: Olympiastadion
Project: Umbau
Kosten: 242 Millionen Euro

Bruttokapazität: 74,220
Sitzplätze: 66.021 (*)
Verfügbare Kaufkarten ()**

- Gruppenphase: 56.358
- Viertelfinale: 56.316
- Finale: 55.562

Auch wenn das Berliner Olympiastadion schon oft als Kulisse historischer Ereignisse diente, der 9. Juli 2006 wird Geschichte machen. Ein weltweites TV-Publikum, zusammen weit über eine Milliarde Menschen, wird das Finale der FIFA WM 2006 live verfolgen.

Bei den Olympischen Spielen 1936 gewann der US-Amerikaner Jesse Owens hier vier Goldmedaillen. Seinen Namen trägt heute eine zum Stadion führende Allee und eine Lounge im VIP-Bereich des Stadions. Seit 1985 ist das Stadion Schauplatz des DFB-Pokalfinales.

Im Sommer 2000 begann eine umfassende, insgesamt 242 Millionen Euro kostende Renovierung des Stadions, das am 31. Juli 2004 mit einer spektakulären Gala, bei der etwa auch Weltstar P!NK auftrat, wieder eröffnet wurde. Die sportliche Neueröffnung bestritten Hertha BSC gegen Besiktas Istanbul am 1. August. Weltmeister Brasilien und die deutsche Nationalmannschaft traten im ersten Länderspiel am 8. September 2004 gegeneinander an.

Der Umbau musste mit großer Vorsicht vorangetrieben werden. Schließlich steht das Olympiastadion von 1936, damals nach einem Entwurf des Architekten Werner Mach für rund 42 Millionen Reichsmark gebaut, unter Denkmalschutz.

Neben einer Aufrüstung mit VIP- und Sky-Boxen sowie Business-Seats, dem Integrieren eines Fanshop des Bundesligaklubs Hertha BSC, einer unterirdischen Aufwärmhalle (inklusive 110-Meter Bahn und Weitsprungsgrube) und Tiefgaragen dienen die Eingriffe der Optimierung von Komfort und Funktion. So sind heute nahezu alle 74.220 Sitzplätze überdacht – früher saßen nur 27.000 Zuschauer im Trockenen.

5.000 stufenlos aufhellender Leuchtstofflampen, die hochmoderne Beschallungsanlage sowie das an der Dachkante komplett als Lichtband eingebaute blendfreie Flutlicht erlauben es, stimmungsvolle Effekte zu inszenieren.

Den feingliedrigen Kontrast zur festen Tektonik der historischen Substanz bildet das neue, zum Marathontor hin unterbrochene Dach. Seine leichte Kragarmkonstruktion lagert auf 20 schlanken, auf der Empore verteilten Baum- sowie 132 Stahlstützen. Damit komplettiert gerade die Dachkonstruktion eine Lösung, die harmonisch zwischen Vergangenheit und Zukunft zu vermitteln vermag.

Finanzierung:

196 Millionen € durch den Bund, 46 Millionen € Darlehen an die Olympiastadion Besitzgesellschaft mbH, verbürgt durch das Land Berlin.



Population: 590,000
Stadium: Gottlieb-Daimler-Stadion
Project: Modernisation
Investment: 51.5 million Euro

Gross Capacity: 53,200
Total Seating Capacity: 47,757 (*)
Purchasable Ticket Capacity ()**

- Group stage: 39,030
- Round of sixteen: 38,884
- Third place match: 38,538

The citizens of Stuttgart have been treated to sporting, cultural and even historic scenes aplenty at their Gottlieb-Daimler-Stadion. Germany met Switzerland here in 1950 in the first international on German soil following the end of the Second World War. Forty years later, on 19 December 1990, the stadium hosted the first international since reunification, another match-up between the Germans and the Swiss. The ground has been the venue for the European Champions Cup Final, a concert by the Rolling Stones, FIFA World Cup and European championship matches, and the athletics World Championships. Current Germany coach Jürgen Klinsmann made his final appearance as a player here on 24 May 1999.

The third phase of the 2006 FIFA World Cup modernisation programme began in January 2004 and is scheduled to be completed by the end of 2005. A new seating tier will be created opposite the main stand, electronic access controls installed and two new video screens mounted, at 115 square metres viewable area and 11 tonnes apiece, the biggest of their kind in Europe.

The original Neckar-Stadion was built in 1933 to a design by architect Paul Bonatz. From 1949-51, a new open stand was built opposite the main stand and between 1955-56, the Cannstatter and Untertürkheimer ends were extended. Further extensions followed in 1971-73 and 1974 (main stand), and the pitch was modernised in 1990. The Gottlieb-Daimler-Stadion was improved to FIFA World Cup standard as early as 1999-2001, with an investment of around DM 107m on the main stand. The focal point was the new Business Centre with 44 executive boxes, 1,500 business seats, a multi-storey car park with direct access, and facilities for visitors, athletes and the media.

The stadium is home to renowned Bundesliga outfit VfB Stuttgart. A highlight of the new ground is the textile roof covering, with a supporting structure following the principle of a horizontal hub and spoke system, its fine and intricate lattice somehow reminiscent of the nearby acres of vines. The roof is created from PVC coated polyester fibre and covers the stands with some 34,000 square metres of material at heights varying between 18 and 35 metres.

Financing:

The state of Baden-Württemberg will contribute one third of the financing, to a maximum of €15.3m. The remaining costs are to be met by the city. VfB Stuttgart will cover part of the costs for the second tier on the opposite stand.

Bevölkerung: 590.000
Stadion: Gottlieb-Daimler-Stadion
Maßnahme: Modernisierung
Kosten: 51.5 million Euro

Bruttokapazität: 53.200
Sitzplätze: 47.757 (*)
Verfügbare Kaufkarten ()**

- 1. Runde: 39.030
- Runde der letzten 16: 38.884
- Third place match: 38.538

Hausordnung WM 2006

Sportliche und kulturelle Sternstunden, auch historische Momente, konnten die Stuttgarter in ihrem Gottlieb-Daimler-Stadion schon viele erleben. 1950 traten hier Deutschland und die Schweiz zum ersten Fußball-Länderspiel nach Beendigung des Zweiten Weltkrieges an. Vierzig Jahre später, am 19.12.1990, kam es zum ersten Länderspiel nach der Wiedervereinigung, erneut hieß die Paarung Deutschland gegen die Schweiz. Ein Finale im Europacup der Landesmeister wurde hier ausgetragen, Mick Jagger und seine Rolling Stones traten auf, WM- und EM-Endrunden-Spiele ausgespielt und eine komplette Leichtathletik-Weltmeisterschaft abgehalten. Am 24.5.1999 beendete der heutige Bundestrainer Jürgen Klinsmann im Daimlerstadion seine Laufbahn als Spieler.

Der dritte Bauabschnitt der Modernisierungsmaßnahmen für die FIFA WM 2006 begann im Januar 2004 und wird Ende 2005 abgeschlossen sein. Dabei wurde der Oberrang der Gegentribüne umgebaut, ein zweiter Zuschauerrang auf der Gegentribüne entstand, eine elektronische Zugangskontrolle installiert und etwa auch zwei neue Videotafeln montiert – mit je 115m² Bildfläche und elf Tonnen Gewicht ist die Installation die größte in Europa.

Das frühere Neckar-Stadion wurde 1933 nach den Plänen des Architekten Paul Bonatz erbaut. 1949-51 wurde eine offene Gegentribüne gebaut und 1955-56 folgte die Erweiterung der Cannstatter und Untertürkheimer Kurven. Weitere Ausbauten folgten 1971-73, 1974 (Haupttribüne), 1990 (Rasen). Das Gottlieb-Daimler-Stadion wurde in den Jahren 1999-2001 mit einem Kostenaufwand von rund 107 Mio. DM im Bereich der Haupttribüne bereits „fit“ für die WM gemacht. Schwerpunkt war das neue „Business Center“ mit 44 Logen, 1.500 Business-Seats, einem unmittelbar zugeordneten Parkhaus sowie Räumlichkeiten für Besucher, Sportler und Medien.

Das Stadion ist die Heimspielstätte des Bundesligaklubs VfB Stuttgart. Blickfang des Stadions ist auch in Stuttgart das textile Dach, dessen Tragwerkssystem auf dem Prinzip des liegenden Speichenrades beruht und in der geschwungenen, filigranen Form die in der Nähe liegenden Weinberge imitiert. Es besteht aus PVC-beschichteten Polyesterfasern und überdeckt die Tribünen

Finanzierung:

An der Finanzierung wird sich das Land Baden-Württemberg mit einem Drittel der Baukosten, maximal jedoch mit 15,3 Millionen € beteiligen. Der Restbetrag wird durch die Stadt gestellt. Der VfB Stuttgart beteiligt sich an den Kosten des zweiten Zuschauerrangs der Gegentribüne.



Population: 590,000
Stadium: FIFA World Cup Stadium, Dortmund
Project: Reconstruction
Investment: 40m plus 5.5m modernisation programme

Gross Capacity: 65,982
Total Seating Capacity: 60,285 (*)
Purchasable Ticket Capacity ()**

- Group stage: 50,768
- Round of sixteen: 50,276
- Semi-finals: 49,876

Known nationwide as the Bundesliga's opera house, the Westfalenstadion was originally built for the 1974 FIFA World Cup™. Borussia Dortmund play their home games here, practically always in front of sell-out crowds. Some 25,000 of these fans roar on their beloved Borussia from the famous South Stand terraces, an awesome and fearful prospect for the visiting team. No fewer than 1.4 million spectators thronged to Germany's biggest stadium in 2004-5, making an average of over 77,000 and a Bundesliga and European record.

In November 2001, the authorities resolved to join up the four separate stands, increasing the all-seat capacity to around 67,000. Crucially, the design carefully allows proper ventilation for the pitch. This temple of football on Strobelaallee features more than 3,500 food service points, another best-in-class figure for the Bundesliga. This phase of the reconstruction project was completed in late summer 2003.

A further modernisation programme took place in summer 2005. The seats in the lower tier were equipped with back rests and a new VIP section opened. An electronic access control system was installed and began operations, together with refurbishment of the dressing room and team zones.

Eight 62-metre-high bright yellow support pylons represent a distinctive, colourful landmark on the Dortmund skyline. At the 2006 FIFA World Cup, the steel exterior structure will be visible from miles away as visitors from all over the globe flock to the Westfalenstadion, a venue for one of the semi-finals.

Planning for what was to become one of the world's great stadiums began in the early 1960s. An initial proposal to expand the venerable "Rote Erde" stadium was abandoned in 1965 in favour of constructing a so-called twin stadium on the site next to the "Rote Erde". Costs were halved by the novel concept of modular construction involving pre-cast building elements. Some 50,000 cubic metres of earth were excavated, as bomb disposal teams uncovered, defused and removed 34 Second World War bombs. Surveying the finished product, then Germany boss Helmut Schön was overwhelmed at what he saw: "There's only one football stadium better than this in the whole world, the Azteca in Mexico City." Quipped Cologne midfielder Wolfgang Overath: "There's just one thing wrong with it - it's not in Cologne."

Financing:
Completely covered by Westfalenstadion Dortmund GmbH.

Bevölkerung: 590.000
Stadion: FIFA WM-Stadion Dortmund
Maßnahme: Umbau
Kosten: 40 Millionen Euro zuzüglich 5,5 Millionen Euro Modernisierungsprogramm

Bruttokapazität: 65.982
Sitzplätze: 60.285 (*)
Verfügbare Kaufkarten ()**

- 1. Runde: 50.768
- Runde der letzten 16: 50.276
- Halbfinale: 49.876

Heute als „Fußball-Oper der Bundesliga“ landesweit bekannt, wurde das Westfalenstadion ursprünglich für die Weltmeisterschaft 1974 gebaut. Das Heimteam Borussia Dortmund spielt fast immer vor ausverkauftem Haus. Berühmt und vom Gastteam gefürchtet ist die Südtribüne, auf der 25.000 Stehplatz-Fans ihre Borussia meistens lautstark anfeuern. In der Saison 2004/2005 kamen sagenhafte 1,4 Millionen Zuschauer zu den Spielen in Deutschlands größtes Stadion, im Schnitt also über 77.000 – Bundesliga- und auch Europarekord.

Im November 2001 war beschlossen worden, die Ecken des Stadions auszubauen, wodurch die Kapazität auf rund 67.000 Sitzplätze erhöht wurde. Clou der Geschichte: Der Ausbau wurde so ausgeführt, dass weiterhin eine sehr gute Belüftung des Rasens gewährleistet war. Mit über 3.500 Bewirtungsplätzen verfügt der Tempel an der Strobelaallee auch in diesem Bereich über die größten Kapazitäten der Liga. Die Bauarbeiten wurden im Spätsommer 2003 abgeschlossen

Im Sommer 2005 wurde eine weitere Modernisierungsmaßnahme durchgeführt. Die Sitze im Unterrang erhielten Rückenlehnen; zudem wurde hier ein Ehrengastbereich eröffnet. Daneben erfolgten Einbau und Inbetriebnahme eines elektronischen Zutrittskontrollsystems sowie die Modernisierung der Mannschaftsbereiche.

Acht 62 Meter hohe gelben Pylone wirken als markantes, fröhliches Ausrufezeichen in der Dortmunder Skyline. Bei der FIFA WM 2006 werden die weithin sichtbaren Stahlkonstruktionen Gästen aus aller Welt den Weg ins Westfalenstadion weisen, so auch zu einem der beiden Halbfinals.

Die Planungsphase für die spätere Spielstätte der Superlative begann bereits in den frühen 60er Jahren. Das zunächst bevorzugte Modell einer Erweiterung der „Kampfbahn Rote Erde“ wurde 1965 gekippt. Fortan arbeitete man an der Errichtung eines sogenannten „Zwillingstadions“ auf dem Gelände neben der „Roten Erde“. Durch die Idee, den Bau als Fertigsystem in Palettenbauweise durchzuführen, halbierten sich die Kosten. 50.000 Kubikmeter Boden wurden ausgehoben, dabei 34 Bomben aus dem Zweiten Weltkrieg gefunden, entschärft und geräumt. Als alles fertig war, schwärmte der damalige Bundestrainer Helmut Schön: „Diese Fußball-Stadion wird auf der ganzen Welt nur durch das Azteken-Stadion in Mexiko-City übertroffen.“ Und Wolfgang Overath, der Mittelfeld-Star des 1. FC Köln, bilanzierte: „Die Anlage hat einen Nachteil: Sie steht nicht in Köln.“

Finanzierung:
Komplett abgedeckt durch die Westfalenstadion Dortmund GmbH



Bevölkerung: 1 Million
Stadion: FIFA WM-Stadion Köln
Maßnahme: Umbau
Kosten: 119 Millionen Euro

Bruttokapazität: 46.120
Sitzplätze: 40.590 (*)
Verfügbare Kaufkarten ()**

- 1. Runde: 35.926
- Runde der letzten 16: 35.580

Für die fußballbesessenen Kölner bedeutet das am 31. März 2004 eröffnete neue Stadion auch eine Portion Genugtuung. Schließlich war Deutschlands viertgrößte Stadt bei der Fußball-Weltmeisterschaft 1974 leer ausgegangen. Mit dem Bau des rund 46.000 Fans fassenden reinen Fußballstadions aber hat Köln sich auch gegen Konkurrenten aus der direkten Nachbarschaft durchgesetzt. Im Sommer 2006 werden vier Gruppenspiele und ein Achtelfinale im FIFA WM-Stadion Köln ausgetragen.

Direkt auf dem Gelände des Müngersdorfer Stadions gebaut, wurde die neue Arena am 31. März 2004 mit dem Länderspiel Deutschland – Belgien eröffnet. Während des etwas mehr als zwei Jahre dauernden Umbaus bei laufendem Spielbetrieb wurde jeweils eine der vier Tribünen abgerissen und neu aufgebaut.

Gegenüber dem alten Stadion mit seiner Leichtathletik-Bahn hat die neue Arena wesentlich an Atmosphäre und „Begeisterungs-Potenzial“ gewonnen. Architektonisch sticht die kompakte Raumnutzung hervor. Die Oberränge erheben sich mit einem Neigungswinkel von fast 34 Grad. Zwischen Tribünenkanten und Spielfeld liegen weniger als acht Meter. Die vier 72 Meter hohen Masten, die das Dach tragen, wirken zudem als Lichttürme. Nähert man sich aus Westen der Rhein-Metropole, so bilden die vier erleuchteten Türme des Stadions ein deutliches Signal: Hier ist Köln!

Der Bundesligaklub 1. FC Köln, dem auch ein Museum im Stadionbereich gewidmet wurde, bestreitet hier seine Heimspiele. Einige der besten und beliebtesten deutschen Spieler, wie etwa Wolfgang Overath, Toni Schumacher, Pierre Littbarski und „Icke Hässler“ feierten hier ihre großen Erfolge und verabschiedeten sich „in Müngersdorf“ von den Fans.

Das ursprüngliche Stadion wurde 1923 eröffnet, der Nachfolgebau im Jahr 1975. Unzählige weltbekannte Persönlichkeiten traten bereits im Kölner Stadion auf, so etwa der Papst oder die Rolling Stones.

Finanzierung:

Die Stadt Köln zahlt 25,7 Millionen Euro, der Rest wird über die Kölner Sportstätten GmbH (Eigentümerin und Betreiberin) finanziert.

#

Population: 1 Million
Stadium: FIFA World Cup Stadium Cologne
Project: Reconstruction
Investment: 119 million Euro

Gross Capacity: 46,120
Total Seating Capacity: 40,590 (*)
Purchasable Ticket Capacity ()**

- Group stage: 35,926
- Round of sixteen: 35,580

The football-mad people of Cologne felt a mixture of relief and exhilaration when their fine new stadium finally opened in the spring of 2004: Germany's fourth-largest city failed to make the cut in 1974 and missed out on that year's FIFA World Cup. The new 46,000 capacity purpose-built football arena saw the Cologne home this time around against stiff competition from neighbouring cities. The FIFA World Cup stadium Cologne will host four group games and a match in the round of sixteen come summer 2006.

The new arena, constructed on the site of the old Müngersdorfer stadium, staged its inaugural match on 31 March 2004 with a friendly between Germany and Belgium. The ground continued to operate during the two-year construction phase as the four stands were demolished and replaced in turn.

The former stadium featured a running track, but the new arena has been designed as a compact, intense space with atmosphere and passion guaranteed. The steeply banked upper tiers feature a 34 degree rake, with the pitch separated from the stands by less than eight metres. A quartet of 72 metre masts both support the roof and act as trademark illuminated beacons. Nowadays, visitors approaching the Rhineland metropolis from the West can hardly fail to miss the four towers of light sending out a clear signal: welcome to Cologne!

Bundesliga perennials 1. FC Cologne play here, and the stadium houses the club museum. A clutch of Germany's finest and most loved players including Wolfgang Overath, Toni Schumacher, Pierre Littbarski and Thomas Häßler enjoyed sparkling success at the ground, all of them finally taking leave of the game at the venerable Müngersdorfer.

The first stadium on the site opened its doors in 1923 before the new arena's predecessor hosted its inaugural match in 1975. Over the years, the stadium in Cologne has welcomed a vast number of world-renowned personalities ranging from the Rolling Stones to the Pope.

Financing:

€25.7 million from the City of Cologne, the remainder from owner/operator Kölner Sportstätten GmbH.